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Utbyggingen av SnØhvitfeltet
er helt avhengig av et salg av
LNG-gass til utlandet. I hele år
har Statoil ført forhandlinger
gjennom GFU med det italien
ske energiselskapet ENEL
(Ente Nazionale per l’Energia
Electrica) om salg av omlag
2,5—5 milliarder kubikkmeter
gass i form av LNG — Liquified
Natural Gas.

— Vi er inne i en kritisk slutt-
fase og har gitt oss selv tid til
nyttir. Det står nå om konkret
prisfastsettelse og kommersiel
le vilkar. Utfallet kan tippe
begge veier, sier informasjons
sjef Snorre Jensen i Statoil.

Gjennom LNG-metoden blir
gassen komprimert til en
mengde som lar seg frakte pa
båt. og man er ikke avhengig
av en rørledning. Meningen er

il at det skal bygges et LNG-an
legg på SørØya i Finnmark.
Dersom dette går i orden, har
både Statoil/Hvdro og Stat-
kraft meldt interesse for å byg
ge et gasskraftverk pà Sørøya,
eventuelt for å levere kraft til
Finland. Uten LNG-utbygging
vil annen virksomhet i tilknyt
ning til Snøhvit bli helt ulønn
som.

Må ha 80 Øre
Italia er i ferd med å oppjustere

behovsanslagene for gass. I
den nye energiplanen som er
pa trappene vil behovet trolig
bli anslått til 85 milliarder ku
bikkmeter i ar 2000, nesten en
tredel av det totale energikon
sumet. Men de er ikke avhen
gige av norske gassleveranser.

Prisen er den store bøygen i
forhandlingene mellom Statoil
og ENEL. Statoil må trolig ha
80 Øre pr. kubikkmeter gass for
å få Snøhvit-utbyggingen til
lønne seg. Dette er i overkant
av dagens marked og Statoils
prisforlangende kan bli for drø
yt.

Italienerne spiller på flere
hester. Norge er bare et av fle
re alternativer. ENEL og sØs
ter.selskapet SNAM, som ad
ministrerer gasskraftsystemet i
Italia, har allerede i gang et
større utviklingsprosjekt for
LNG i Quatar og har også føle-
re ute både i Venezuela og Ni
geria. Den største trusselen
mot norske gassinteresser kan
imidlertid vise seg å være sel
veste Moammar Ghadafi.

— Lihya er et alternativ som
kan erstatte leveranser fra alle
de landene vi i dag forhandler
med, sier styreformannen i
SNAM. Pio Pigorini. til en in
ternavis for det statlige italien
ske oljeselskapet ENI. -

Hard valuta
Libya er nært nok til at gassen

kan gå i ledning, noe som betyr
at italienerne slipper investe
re i et dyrt anlegg for å omfor
me LNG til gass igjen. I tillegg
slipper man å bekymre seg så
mye for brysomme miljøvernc
re som kunne stikke kjepper i
hjulene for et slikt anlegg.

Pigorini har ingen betenke
ligheter med à basere gassfor
syningene på land med utrygge
politiske forhold. I dag er Al
gerie og Sovjetunionen store
gassleverandører til Italia.

— Salg av gass sikrer disse
landene den mest stabile inn
tjeningen av hard valuta, er Pi
gorinis kommentar. Han er
langt mer betenkt over mulig
heten av å legge gassledningcr
gjenom land med politisk usta
bilitet. Derfor er det ikke aktu
elt å legge noen ledning fra
Quatar. Her må man basere
seg på LNG.

— Italias utspill må ses som
en måte å posisjonere seg i for
handlingene. og jeg vil advare
mot å ta Pigorinis uttalelser
helt bokstavelig, sier Snorre
Jensen. som hevder at Statoil
ikke har hastverk i Snøhvit-sa
ken og at man vil vurdere and
re kunder dersom Italia ikke
kommer pa plass.

0
Kritisk for Snøhvit-utbyggingen
Utbyggingen av Snøhvitfeltet henger i en tynn tråd. Dersom forhandlingene med
Italia om salg av LNG ikke går i orden innen nyttår, blir det heller ikke noe av
det planlagte gasskraftverket på Sørøya. Libya seiler opp som Statoils
konkurrent i Italia.
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— Vi kommer til a anmelde sta
ten for mangelfull saksbehand
ung. I Forvaltningloven heter
det at en sak skal være tilstrek
kelig opplyst. Det er den ikke i
dette tilfellet, sier fagsjef Tore
Killingland.

— Lagringssøknaden fra
Norsk Spesialavfallslager —

NOS — inneholder ikke opplys
ninger om kjemiske og mikro
hiologiske lagringsforhold i
gruvene. noe forskningssjef
Øystein Fæstø med all tydelig-
het har dokumentert. Dette er
forhold som enhver med en
viss kompetanse pä kisgruver
burde ha sjekket nærmere, sier
Killingland.

Korrosjonsfare
Det er altsä uttalelsen fra
forskningssjef Øystein Fiestø
ved Stiftelsen for Biogeoviten
skap (BIOGEO) som ligger
bak Naturvernforbundets av
gjørelse. Fæstø har vurdert lag
ringsforholdene i gruvene. og
peker pi flere faktorer som til
sier at Hjerkinn-gruven er ueg
net for lagring av spesialavfall.
Han er særlig bekymret for at
tØnnene med spesialavfall kan
ruste istykker under lagring. På
et høyere nivå enn der spesi
alavfallct er tenkt lagret er det
et kismagasin under vann. Det
te vannet er sterkt korrosivt.
og hvis magasinet brister vil det
korrosive vannet kunne over
svØmme deler av spesialavfall
slagret. En slik ulykke vil true
Folldalselva, Glomma og Dri
va. sier Fæstø.

FæstØ mener dessuten at lag
ring av spcsialavfall i en kisgru
ve som på Hjerkinn kan bli et
storstilt og uoversiktlig hiote
knologisk eksperiment. Han

frykter spredning av bakterier.
sopp og virus med uønskede
egenskaper.

I uttalelsen peker Fæstø også
på at det finnes magnetkis i
gruverommet der spesialavfal
let er tenkt lagret. Dette kan
forårsake selvantennelse. og
bare små og spredte mengde
et spesialavfallslager kan væ
svært problematisk. mener
han.

«Uegnet»
Ved insitusjoner i USA. blant
annet det amerikanske for
urensningsdirektoratet (Envi
ronmental Protection Agency).
har FæstØ fått opplyst at kis
gruver ansees som uegnete for
lagring av både kjemisk og Ta
doaktivt avfall. Slike gruver er
derfor verken brukt eller tenkt
brukt til slik lagring i USA, og
man er heller ikke kjent med at
slike gruver brukes til spesi
alavfallslagrc i noe industri-
land.

Ingen av de forhold FæstØ
peker pa er drøftet av myndig
hetene. verken i forprosjc
trapporten. risikovurderinge
ne, konsesjonssøknaden eller i
tillatelsen fra Statens forurens
ningstilsyn (SFT).

SFT ga tidligere i høst tilla
telse til å etablere spesialavfall
slager på Hjerkinn. Det kom
nærmere 50 anker på avgjørel
sen, og dermed blir det opp til
Miljøverndepartementet å ta
den

Trondheim er et av TP1O-om-
radene som skal legge fram eg
ne transportplaner. Arbeidet
er sterkt forsinket, og planen
vil ikke bli presentert før i fe
bruar. Men konklusjonene er
noksa klare: — De omfattende
veiplanene i den sakalte
Trondhcimspakka ligger til
runn for hele transportplanar
idct, sier Jens Hjort i Natur

vernforbundet i Sør-Trønde
lag.

— I tillegg til at veiplanene
gir darligere miljø, vil de ogsa
kunne gi betydelige økonornis
ke problemer for Trondheim
kommune, sier Hjort. NNV og
NU tar sikte pa å legge fram en
plan som gir besparelser pa en

ANDERS GJESVIK

NSB har utredet muligheten av
å kople Vestfoldbanen og Sør
landsbanen gjennom Gren-
land. I dag gar Sørlandsbanen
gjennom indre Telemark, og
de to banene møtes først i
Drammen. Trolig vil forbindel
sen ga gjennom Porsgrunn. al
ternativt i bro over Brevik
strømmen. Det er Baneregion
Sør som har laget utredningen.

— Vi har kommet til at kop
lingen er lØnnsorn både for
samfunnet og NSB. Vi anbefa
ler at prosjektet legges inn i
planprogrammet til NSB. slik
at det kan planlegges ferdig i

milliard kroner, og regner med
å fa Positiv respons pa dette i

en kommune som sliter meget
tungt økonomisk med eksiste
rende homveiprosjekter.

Lydhøre
— Vi tror det er viktig å komme
mcd et reellt alternativ til
transportplanen og har godt
hap om at politikerne er lyd-
høre. Den miljøpolitiske situa
sjonen i byen er usikker, ikke
minst på grunn av økonomien i
veiprosjektene. Veiprosjekte
ne i Trondheimspakka summe
rer seg til to milliarder kroner.
sier Hjort.

Han minner om et vedtak
som bystyret gjorde i var, der
det heter at den nye transport-
planen skal ha som maI å hin
dre nye store veiutbygginger.
Dette har ikke veimyndighete

løpet av 90-arene, sier banere
gionsjef John Ole Grinde i
NSB.

Grinde sier at det bare er
vurdert hvilken betydning kop
lingen vil ha for persontrafik
ken. men at virkningene for
godstrafikken trolig vil styrke
prosjektets lønnsomhet ytterli
gere. I utredningen blir det for
utsatt at NSB før koplingen
blir gjennomført moderniserer
Vestfoldbanen fra Oslo til
Porsgrunn, og bygger tunnel
mellom Larvik og Porsgrunn.
Denne moderniseringcn vil ta
minst ti år.

Innsparing
Koplingen av Vestfoldbanen

ne tatt stilling til. I stedet kjø
rer de Trondheimspakka ufor
trdent videre, ifølge Hjort.

Bybane
NNV og NU akter a ta opp
igjen NSBs forslag om en byba
ne for Trondheim (Bulletin 11/
91). Banen strekker seg fra Le
angen til Kattem like sørvest
for Heimdal. Investeringsbe
hovet anslått til 170—300 millio
ner kroner for infrastrukturen.
Banen vil på mesteparten av
strekningen kunne benytte ek
sisterende jernhanespor, bort
sett fra gjennom Midthycn, der
det må lages egen byhanetrasé.

Maksimalhastigheten for de
aktuelle vognsettcne er 70—80
km/h i egen trasé og cirka 50
km/h i bilgater.

og Sørlandsbanen vil gi en inn
sparing pa halvannen time mel
lom Oslo og Kristiansand. Det
bor 1,2 millioner mennesker
langs jernbanestrekningen fra
Oslo til Stavanger som vil ha
glede av den reduserte reiseti
den. NSB regner med at denne
forbedringen vil føre passasje
rer til toget fra biide bil og fly.
Utredningen viser koplingen
vil føre til at passasjerantallet
pa Sisrlandshanen blir mer enn
fordoblet gjennom Telemark.

Positiv
respons
til NSB
Høringsfristen for NSBs
melding om bygging av
høyhastighetsbane i
Østfold gikk ut denne
uka. En foreløpig
oppsummering viser en
overveiende positiv
respons fra
høringsinstansene.
— Det er selvsagt noen som
ønsker en utdyping ii enkelte
sider av prosjektet. men ellers
har dette vært et veldig greit
løp, sier miljø- og utviklingsdi
rektør Yngve Pedersen i NSB.
Nar høringsuttalelsene er opp
summert, vil arbeidet mcd
konsekvensutredningen starte.

Konsekvensutredningen skal
gjøres ferdig i løpet av våren,
slik at den kan sendes ut pa hø
ring 1. april. Det er konsulent-
firmaet Asplan som utarbe ider
konsekvensutredningen.

For NSB er det viktig at den
videre prosessen gar raskt og
effektivt dersom man skal lyk
kes i å etablere jernbanen som
et konkurransedyktig alterna
tiv til bil og fly til Østfold og
Sør-Sverige. Derfor er det pa

radoksalt at Miljøverndeparte
mentet med underliggende eta
ter er blant dem som i forste
omgang ikke har overholdt h
ringsfristcn.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Norges Naturvernforbund
Postboks 2113 Grünerløkka
0505 Oslo 5
Bankgiro: 1720.05.00717
Postgiro: 5 09 46 02
Ansv. red.: Gunnar Bolstad

Telefon: (02) 71 55 20
Telefax: (02) 71 56 40
Annonser: NMR (02) 11 61 90
Produksjon:
GPG Sats & Trykk as, dslo

NNV til rettsak i
Hjerkinn-saken?
Naturvernforbudet vil gå til rettsak mot staten
dersom Miljøverndepartementet opprettholder
SFTs vedtak om å legge lagret for spesialavfall
til Hjerkinn.
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Alternativ TP-plan i Trondheim
Naturvcrnforbundet og Natur og Ungdom vil utarbeide en alternativ
transportplan for Trondheim. Arsaken er at de omfattende veiplanene for
Trondheimsområdet hindrer en miljøvennlig transportutvikling.

GUNNAR BOLSTAD

Sorry, Berntsen
Man kan undres over hva det var som stakk
Thorbjørn Berntsen i forrige uke, da han fra
Stortingets talerstol proklamerte at vi om ni år har
høyhastighetstog til Gøteborg, Bergen og Trondheim
— og beskrev det som «realistiske scenarier».

Hadde vi ikke visst bedre, ville det vært nærliggende å tro at
statsråden opptrådte beruset på Stortingets talerstol. I hvert fall
er det sannsynlig at han var påvirket av metanol og følgelig hadde
mistet gangsynet.

Det er selvsagt hyggelig at miljøvernministeren har politiske
visjoner. Men det ville utvilsomt styrke Berntsens troverdighet
dersom det eksisterte et visst samsvar mellom hans personlige
vyer og den politikk som føres av den regjeringen han er medlem
av. Gros mannskap er på god vei til å na Syse-regjeringens mil
jøpolitiske lavmål.

For Berntsen bør vite at det hos hans kollega Kjell Opseth ikke
eksisterer noen politisk vilje til annet enn å fortsette
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Regnskog
seier igjen

— Dette er en stor seier for
Kayapö-indianerne. sier Lars
Løvold som er daglig leder i
Regnskogsfondet.

— Det er ogsa en stor seier
for det internasjonale Regn
skogsfondet, og for Sting selv.
Det er Regnskogsfondets kam
panje verden over som har mu
liggjort dette vedtaket, og vi i
Norge har støttet dette arbei
det btde økonomisk og poli
tisk.

Avgjørelsen om Kavapå-in
dianerne kommer bare vel en
uke etter at Yanomami-indian
erne i Nord-Brasil fikk avsatt
et omrade større enn Portugal
(94.000 km). Mens de militære
og den konservative pressen i
Brasil fortsatt raser over at sa
mye land ble avsatt til Yano—
mami, gr president Collor alt
så ufortrødent videre og av-
merker nye 50 000 km Avjø
reisen kom totalt uventet pa
alle ohservatØrer.

I løpet av to uker er det na
blitt satt av omrader som tilsva
rer halve Norges areal til to in
dianerstammer i Brasil. Begge
disse stammene har vært priori
tert i Regnskogsfondets arbeid.
Dette er omrader som er rike
pa gull. andre mineraler og
edeltre som mahogni.

— President (ol1or fortjener
verdens hyllest for sitt personli
ge mot. Han viser na sterk vilje
til ä hevare Amazonas-ornrä
det og sette .indianernes grunn
leggende rettigheter over kort
siktige økonomiske hensyn.
Slik sett er Brasil i ferd med å
bli et eksempel for resten av
verden, sier Løvold.

RAGNEIILD SVED

Investeringene i selve eruven
er beregnet til 594 millioner
kroner. 80 kilomter vei og
kraftlinje mellom Longyearby
en og Svea vil koste vel 200
millioner kroner. opplyser
John Utsi. teknisk direktor i
SNSK. Det vil ikke være mulig
a tjene inn investeringene, men
man regner med a unnga stat
lige overføringer til driften.

Skader og forsøpling
Norsk Polarinstitutt (NP) har
utredet miljøkonsekvensene
ved to ulike veitraseer. og kon
kluderer med at beiteomrade
ne for rein blir kraftig redusert
uansett hvor veien legges. som
følge av masseuttak, anleggs
veier og fyllinger. Veien vil fø
re til okt ferdsel i omradet. noe
som vil gi shtasjeskader pa ve
getasjoflefl. forsopling, økt
stress for fugler og dyr i sarbare
perioder av aret og økt jakt-
press. Skadene blir størst der
som veien legges om Blahu
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Japans drivgarnsfiskeflate. som
teller 600 hater. skal halveres
innen juni neste r og innen ut
gangen av aret skal det være
helt slutt pa drivgarnsfisket. lo
vet Japans fiskeriminister i for
rige uke. USA var klar til å
innføre handelssanksjoner mot
Japan dersom landet ikke re
spekterte et FN-moratorium
som krever stans i fisket.

ken. mener NP. men Store
Norske har likevel valgt denne
traseen. Valget er gjort av oko—
nomiske arsaket. samt at virk
somheten i Svea allerede har
ført til varige sport i deler av
det omradet der vei og kraft-
linje er planlagt.

Masseuttak, veier og kraft
ledning basert pa master og ka
heispenn vil medføre varige
skader pa naturen og vil redu
sere omradets estetiske verdi,
heter det i sammendraget av
NPs utredning. Utredningsrap
porten vil teknisk direktør Utsi
ikke offentliggjØre. Han be
grunner dette med at det er en
‘veldig foreløpig rapport».

— Polarinstituttet har gjort
en foreløpig kartlegging. Ut
redningen er p langt nær fer
dig. For tippen og kull-lagre
skal det lages en egen utred
ning. sier Utsi.

Pa Polarinstituttet ligger det
imidlertid 400 ferdigtrykte ek
semplarer av konsekvensutred
ningen. klare til å offenliggjø
res nar oppdragsgiver gir klar
signal.

Ifolge den japanske fiskeri
ministeren kan beslutningen
koste opp til 10.000 arbeids
plasser pa batene og i tillegg
berøre 50.000 arbeidsplasser i
foredlingsindustrien pa land.

I niiljøorganisasjonene er ny
heten blitt mottatt med forsik
tighet. — Dette er gode nyheter
hvis japanerne holder ord.
Bare to land. Sør-Korea og
Taiwan. vil da fortsette driv
garnsfangsten. Jeg vil tro at ko
reanerne følger Japan. men

Eget utvalg?
Hvordan utbvggings-spørsma
let skal behandles videre er
ikke avgjort, men underdirek
tør Morten Kallevig i Nærings
departementet sier at saken
trolig blir behandlet i et eget
utredningsutvalg. I dette utval
get er det naturlig at Nærings-.
Finans-. Miljø- og Justisdepar
tementet er med, sier Kallevig.

Det er et overordnet maI for
Svalbard-politikken a beva’
omradets særegne villmarksna
tur. Samtidig er det et maI a
opprettholde hosetningen og
næringsvirksomheten pa om
trent samme niva som i dag.
Det betyr at det ma skapes ny
virksomhet som kan ersatte de
arheidsplassene som blir borte
etterhvert som eksisterende
gruver tømmes. Spørsmalet
blir om politikerne godtar et sa
stort naturinngrep som ny
kulidrift il medføre - og om
prislappen er akseptahel.

Taiwan, som ikke er medlem
av FN. kan velge å overse mo
ratoriet. Men som eneste land
som fremdeles bruker drivgarn
vil Taiwan da bli utsatt for in
tenst press. sier Niek Davies i
Whale and Dolphin Conserva
tion Society til den britiske avi
sa Today.

troverdighet, mener AUF.
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— Metanol-proposisjonen svek
ker Arheiderpartiets miljøpoli
tiske troverdighet kraftig. men
vi har ikke tenkt å gi oss, sier
AUFs nestleder. Geir Axelsen.

AUF gikk sterkt ut mot mo
derpartiet tidligere i høst. da
AUF-leder Turid Birkeland er
klærte at AP viille tape all mil—
jøpolitisk troverdighet dersom
gjeringen gikk inn for meta
jlfabrikk eller gasskraftverk.

— Selve hovedkampen om
gasskraftverket kan fortsatt
komme. Vi står fast på vår tid
ligere kritikk av Arbeiderparti
ets miljØprofil. men har ikke
tenkt å gi OPP troen på at det
nytter å pavirke APs miljøpoli
tikk, sier Axelsen.

— Dr1ig psykologi
— Fryktelig darlig psykologi.

GUNNAR BOLSTAD

Om muligheten for en praktisk
gjennomføring av et såkalt
«clearing house» eller kvote
byttesentral. heter det blant
annet i meldingen:

«<De konsultasjoner og fore
løpige undersøkelser en på
norsk side allerede har hatt. vi
ser ingen mangel pa aktuelle
prosjektkandidater. Nevnes
kan energieffektivisering og
skogplanting i Brasil. utslipps
reduksjoner i polsk industri.
utvidelse av miljøavta]en med
Indonesia og evt. Malaysia på

sier Arild Adnem, leder i Na
turvernforbundet. Han mener
at regjeringen lemper ansva? et
for norsk klimapolitikk over
pa folk flest.

— Det faktum at metanolfa
brikken også får fritak fra
C02-avgiften vil virke forfer
delig demoraliserende overfor
industrien. Regjeringen uthu
ler moralen og mister trover
dighet. mener Adnem. som
sier at regjeringens innstilling
er en gedigen skuffelse.

— En ting er å fortsette i
samme spor og bruke irrite
rende lang tid på det. En an
nen ting er å skuffe på mer
køl for å fortsette i gal ret
ning. Norsk gass må bare set
tes inn der den er mest mulig
miljøeffektiv, og det er meta
nolfabrikken ikke noe eksem
pel på. Dessuten vil metanol
fabrikken kunne dra annen
gasshasert industri og muli

skogsområdet og en rekke in
dustri/energieffektiviserings
prosjekter i India/Kina samfi
nansiert med Verdensbanken».

— Ligger fast
Ingen av dem som har vært
med a føre Heidrun-meldingen
i pennen kan eller vil konkreti
sere hva disse prosjektene går
ut på eller gjøre rede for hva
slags skogplanting man har i
tankene i u-land.

— Dette er selvsagt ikke de
taljerte prosjekter. Vi beveger
oss fremdeles på et konseptuelt
niva, sier byråsjef Dag Omre i
Olje- og Energidepartementet.

gens også et gasskraftverk
med seg.

— Katastrofalt
— Avgiftsfritaket for metanol
fabrikken er katastrofalt og
undergraver grunnlaget for
miljøavgifter generelt, sier To
ra Houg. SVs representant i
energikomiteen.

— Regjeringens proposisjon
åpner for regjeringens neste
skritt for å uthule Stortingets
CO-målsetning, sier Houg.
som også er bekymret for de
energipolitiske målsetningene.
I Heidrun-meldingen heter det
blant annet at en ny gjennom-
gang av Samlet plan vil skje i
lys av de internasjonale mil
jØutfordringer man står over
for i tilknytning til bruk av
fossile brensler og luftfor
urensning. Dette er en trussel
mot vassdragsvernet. mener
Houg.

Flan mener det er viktig å ek
semplifisere for å illustrere
rammene for kvotebyttesentra
len.

— Er det slik at myndighete
ne gjør seg helt avhengige av
gjennomslag for en internasjo
nal kvotehytesentral for at man
skal kunne «oppfylle» den
norske stabiliseringsmalsetnin
gen?

— Man kan selvsagt ikke leg
ge inn byttesentralen som en
forutsetning for dagens norske
klimapolitikk. sier Omre. som
legger til at det norske CO.
målet ligger fast.

Visjonær
Berntsen

GUNNAR BOLSTAD

Berntsen la fram sitt nye mil
jøpolitiske manifest under de
batten om Miljøverndeparte
mentets budsjett i Stortinget i
forrige uke. I en
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Ved Haldenreaktoren drives
Haldenprosjektet. som er et in-
ternasjonalt prosjekt med del
takere fra flere atomstater og
atomindustrien. 1-ler utvikles
kontrollromsteknologi for re
aktorer og raclioaktivt brensel
blir testet for utenlandske re
aktorer. Norge har ingen kom
mersielle reaktorer.

Statsstøtte
IFE. Institutt for energitek
nikk. mottar i perioden 1991—
93 rundt 90 millioner kroner i
statsstøtte til virksomheten ved
Haldenreaktoren. Olje- og en

ergideparternentet har bestilt
to rapporter for a vurdere of
fentlig stØtte til reaktoren etter
1993. Den ene er IFEs utred
ning av sine planer for reakto
ren etter [993. Den andre rap
porten er Statens atomtilsyns
(SAT) vurdering av Norges be
hov for kompetanse po reak
torteknologi og stralevern.
samt alternative mater for dek
ning av disse hehovene.

Ikke overraskende konk I u
derer hode 1FF og SAT med at
virksomheten ved Haldenreak
toren bør fortsette pa ubestemt
tid. For 1FF stor Haldenpro
sjektet for godt over en tredje
del av budsjettet. SAT ble opp
rettet for .å ha tilsyn med nors
ke reaktorer. Haldenreaktoren
er den største av de to norske
reaktorene. og utgjør derfor en
viktig del av eksistensgrunnla
get for de to ansatte i SAT. I
rapporten legger SAl vekt p0
at myndighetene er avhengige
av IFEs kompetanse, og myn
dighetene po dette omrodet er
langt p0 vei SAT.

Fremmer atomkraft
I IFEs rapport gor det klart

fram at 1FF ønsker å fremme
bruken av atomkraft: «En ho
vedforutsetning for at kjerne-
kraften pa sikt skal spille en
enda større rolle i det glohale
energisystemet er at sikkerhe
ten og avfallssporsmalet blir
ivaretatt pa en mote som er all-
ment akseptert.’>

I rapporten skisserer IFE
hvordan virksomheten kan øke
ved at Norge gjennom E0S-av-
talen blir mccl i EFs rammepro
gram for atomsikkerhet.

I sin rapport sier SAT at
IFEs mulighet til a gi »palitelig
og rettferdig informasjon» i en
uhelissituasjon »ikke kan o’ er-
vurderes», og »At det ved
siden av rnvndighetesorganene
forefinnes et uavhengig og au
toritativt fagmiljø vil etter
SATs oppfatning sterkt kunne
medvirke til a skape tillit og
trygghet og motvirke desinfor
masjon og panikk».

Falsk trygghet
I en offentlig utredning om til
tak mot atomkraftulvkker etter
Tsjernobylulykken, var det ho
vedsakelig IFE som stod for te
maet sikkerhet og risiko ved
atomkraftverk. Bent Natvig er
professor i palitelighetsanaly
se, som omfatter sikkerhet ved
atomkraftverk. Natvig kom
menterte IFEs sikkerhetsvur
dering i magasinet Natur &
Miljø. der han sa at IFE er for
tett knyttet til atomindustrien.

— JFEs ekstremt lave anslag
for sannsynligheten for reak
torkjernehavarier er ikke egnet
til annet enn 0 skape falsk
trygghet. sier Natvig.

Farlig reaktor
BOde IFE og SAT framholder
at reaktoren mo drives for a ha
norsk kompetanse p0 bered
skap mot nye atomulykker.
Natvig mener at kompetanse i
reaktorteknikk ikke spesielt

s iktig for atomberedskapen,
det er helt andre typer kompe
tanse som trenges.

— For å møte konsekvensene
av en ny atomulykke trenger vi
stralefvsikere. meclisinere og
biologer. Ved Halclenreakto
ren bruker vi mange millioner
kroner p0 a opprettholde en
kompetanse som bare er intev
ressaiit hvis vi skal satse p.
atomkraft i Norge i framtida,
sier Natvig.

Ingen av rapportene nevner
den risikoen for en atomulykke
som Haldenreaktoren i seg selv
utgjør. Tidligere er det laget ri
sikovurderinger og bered
skapsplaner for reaktoren.
men disse er unndratt offentlig-
het.

— I god stand
1FF vurderer at reaktoren er i
meget god teknisk stand, og
mener at konsesjonen for drift
kan fornyes nar den naværende
konsesjonen gar ut i 1999. Pro
fessor Sverre Westin fra NTH
som har undervist i reaktorfv
sikk i mange ar, har tidligere
uttalt at reaktoren er for gan j
mel og bør legges ned i løpet av
de nærmeste arene. Westin sier
at stalet i reaktoren blir sprøtt
med alderen, og at dette øker
faren for en atomulykke ved
Haldenreaktoren.

Atomreaktorene i Kozloduy i
Bulgaria stor øverst pa eksper
tenes liste over verdens larligs
teatomkraftverk. Atomk raft
verket i Tsjernobyl star pa
tjerde plass. Reaktorene i Koz( duv er bgd p0 et omrade

.cd ekstremt stor jordskjelvfa
re. En fjernsynsreportasje fra
BBC viser at reaktoren er i
elendig teknisk stand, og at
moralen blant de ansatte er
svært lav. Sikkerhetssjefen ved
verket sier at det er umulig a
opprettholde en forsvarlig sik
kerhet ved verket. De sovjetis
ke ekspertene p0 atomsikker
het har forlatt landet. og l3ul-
garia mangler slik kompetanse.

I3ulgaria er helt avhengig av
atomkraft, og uten den ville
mange mennesker fryse i hjel i
vinter. Likevel har sterkt inter
nasjonalt press nylig fått bul
garske mndigheter til a beslut
te 0 nedlegge to av reaktorene i
Kozloduv. melder NTB. Den
hulgarske visestatsministeren

-

.r til BB(’ at det er politisk
umulig ä stanse hele atornkratt
verket.

•1
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Greifswald med sine fem reak
torer av typen VVER 440. reg
nes som verdens tredje farligste
atomkraftverk. Det er første

—. Hvis vi stanser atomkraft
verkene vare, stopper vi refor
mene. Da blir regjeringen er
stattet av en general.

21 utslipp
Reaktorene i Kozlodu er sov
jetisk produsert av typen
VVER 440. Det er samme type
som i Greifswald i tidligere
DDR. som er nedlagt av tyske
myndigheter. Sikkerheten ved
denne reaktortypen regnes
som svært lavt, selv om utstyret
blir vedlikeholdt.

Reaktorene ved atomkraft
verket i Bohunice i Tsjekkoslo
vakia er as samme type. Det er
landets eldste atomkraftverk.
og det er begatt liknende kon
struksjonsfeil som under byg
gingen av Tsjernohvlreaktore
ne. I fjor var det 21 større ra
dioaktive utslipp fra verket.
Atomkraftverkct er i darlig
stand, og myndighetene har
planlagt 40 reparasjoner og
ombygninger i ar. Ingen av
dem er gjennomført.

Risikoen for en katastrofe er
hundre ganger større enn tillatt
norm i vesten. Bohunice ligger
ved den østerrikske grensa. og
en ulykke ‘ille fa enorme føl
ger for Wien. Den tsjekkoslo

gang i historien at noen vager 0

prøve pa 0 rive ned et atom
kraftverk. Mange eksperter
tror at prosjektet vil midslyk
kes bade teknisk og økono
misk. øst-Europa og Sovjet
unionen har flere atomkraft

vakiske tniljøvernnunistcren
Josef Vavroucek mener ogsa at
det er politisk umulig à stanse
atomkraftverket.

— Vi er nær politisk kaos.
Dette kaoset kan utløses av
enrgimangel. sier Vavroucek
til BJ3C.

Uten kontroll
Myndighetene i Ukraina har
vedtatt a stanse driften ved
Tsjernobyl-reaktorene i løpet
av 14 moneder. de fleste av
dem er holdt i drift etter kata
strofen i 1986. Men ekspertene
i vest krever at 16 reaktorer i
Sovjetunionen og Litauen. de
sakalte Leningradreaktorene,
stanses innen 1995.

Den tyske miljøvernministe
ren Klaus Töpfer mener at ver

kene ma stenger enda tidligere.
fordi risikoen økte da Moskva i
november frasa seg ansvaret
for atomkraftverkene.

— Republikkene har ikke
rukket å bygge opp et kontroll-
system. Vi befinner oss derfor i
et farlig vikum. sier Töpfer til
NTB.

verk som er i elendig teknisk
stand, de ansatte ved Greifs
wald hoper p0 en framtidig rol
le som begravelsesbyro for
nedlagte reaktorer.
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Statens atomtilsyn vil
beholde Haldenreaktoren
Atomreaktoren i Halden bør drives videre, og virksomheten bør trappes opp.
Konsesjonen for reaktoren bør fornyes inn i neste århundre. Slik konkluderer
reaktorens eier, IFE, i en rapport til Olje- og energidepartementet. Statens
atomtilsyn støtter videre drift av Haldenreaktoren i en egen rapport.
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Stor atomtrussel fra øst
Trusselen om nye atomkatastrofer henger over Europa. To atomkraftverk i
Bulgaria og Tsjekkoslovakia er
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RAGNHILD SVED

Siden Tsjernobyl-ulykken i
1986 har tiltaksgrensen for rein,
vilt og ferskvannsfisk vært 6.000
becquerel per kilo, men i ar
mente SNT det var pä tide set
te verdien ned til 3.000 Bq/kg.
Dette var det enighet om i Sty
ringsgruppa for overvkning av
radioaktivitet. der blant andre
reindriftsnæringa. Statens insti
tutt for stralehygiene og Land
bruksdepartementet er repre
sentert. Ogsa SNT-kollegiet,
der Landbruksdepartementet,
helsedirektøren og veterinærdi
rektØren er med, var enige i den
nye tiltaksgrensa.

Men regjeringen vedtok å

RAGNIIILI) SVED

Tallet p1 helseskader etter
Tsjernobyl er kraftig oppjustert
etter at det sika1te Oftedalut
valget beregnet risikoen i 1986.
Dette utvalget antydet at mcl
lom 40 og 100 mennesker ille
f kreft pa grunn av atomkraft
ulykken, hvorav 20—40 ville dø.
Na regner man med at 400
mennesker vil dø i løpet av en
50 ars periode, og at 80—90 per
soner kan fa alvorlige genska
der. Til sammenlikning regner
SIS-rapporten med 200 kreft-
dødsfall som følge av prøve
sprengningene i atmosfæren.

Med unntak av omrädene
rundt Tsjernobyl er Norge det
landet i Europa som ble mest

holde grenseverdien pa 6.000
Bq/kg. Arsaken er i følge jord-
direktør Magne Stubsjøen i
Landbruksdepartementet Øns
ke fra samehefolkningen. gar
det fram av referat fra et møte i
SNT-styret.

Reagerte sterkt
— Vi reagerte sterkt pa at vart
vedtak ble overprøvd i regje
ringen. Reindriftssamenes
Landsforbund hadde pa for
hand gitt sin tilslutning til at til
taksgrensen ble senket. Jeg vet
ikke hva som har skjedd etter
pa, sier avdelingsdirektør Ole
Harbitz i SNT.

Harhitz mener det var riktig
å sette tiltaksgrensen sa høyt
som 6.000 Bg/kg i de første are

forurenset av ulykken. Konse
kvensene blir særlig store i
Norge fordi utmark i stor grad
brukes som beiteomrader for
husdyr.

Forskerne har nå kommet til
den oppsiktsvekkende konklu
sjon at halveringstiden for ru
dioaktivitet i utmarksokosyste
mer er i størrelsesorden 20 ar.
ikke ett til to ar som man trod
de i 1986. Det betyr at vi ma
slite mcd ettervirkningene av
Tsjernobyl mye lenger enn tid
ligere antatt.

Halvert dose
Omfattende tiltak er satt inn
for a redusere helsekonsekven
sene i Norge etter Tsjernobyl
ulykken, og de har gitt resulta
ter. Straledosen — og dermed

ne etter Tsjernobl-ulykken.
fordi en lavere grense ville
gjort det vanskelig a drive med
rein i Sør-Norge.

— Na har vi muligheten til
senke radioaktiviten i reinsdy
ra med forholdsvis sma midler,
og det bør vi gjøre. SNT kom
mer derfor til å fremme dette
forslaget pa nytt. sier han.

Med unntak av grenseverdi
en for rein. vilt og ferskvanns
fisk er de norske grensene nå i
samsvar med EFs. det vil si 37”

Bq/kg for melk og 600 tor an
re næringsmidler.

risikoen for helseskader — er i
snitt for befolkningen halvert
pa grunn av tiltakene. De mest
utsatte gruppene. rei ndriftssa
mene, har fatt bare en tidel av
straledosen de ville fatt uten
tiltak, heter det i rapporten fra
SIS.

Rapporten viser ogsa at tilta
kene har vært økonomisk lønn
somme. Mottiltak som kostet
omlag 200 millioner kroner har
reddet kjøtt for èn milliard
kroner fra å bli kassert

Tsjernobvl-ulykken har ogsa
hatt betydning for folks psykis
ke og sosiale helse. Det er an
tatt at ca. èn prosent av befolk
ningen hadde betydelige psy
kiske problemer i den første
tiden etter ulykken.

Nylig ble det gjennomført en
vellykket test av fusjonsenergi i
England. Fusjonsenergi er ak
tuelt for a drie atomreaktorer
i framtida. Dagens reaktorer
drives med fisjonsenergi. Ved
fisjon frigjores energi ved a
‘nalte uranatomer. ved fusjon

pnas energien ved sammen
smeltning av hydrogenatomer.
Energien i sola dannes ved fu
sjon.

Fusjonsreaktoren har klare
fordeler framfor fisjonsreakto
ren. Den produserer langt
mindre langlivet radioaktivt
avfall enn dagens reaktorer.
Langlivet avfall er radioaktivt i
mange tusen år, og skaper sto
re lagringsprohlcmer. En an
nen fordel er at tilgangen pa

Det er vel kjent at l3aarli me
ner radioaktiv straling i lave
doser ikke er verdt særlig be
kymring, spesielt sa lenge det
er mye annet i verden som er
farlig. Et typisk eksempel er
hans uttalelse til Dagbladet om
at angst er et vel sa stort pro
blem i forbindelse med radio-
aktiv stråling som de fysiske
skadene.

Over nyttar går SIS-direktø

brensel i form a hydrogen er
nærmest ubegrenset.

Fem milliarder
Men problemene med å satse
pa fusjonsenergi er apenhare.
Ved testen i England fikk fors
kerne fusjonen til å vare i to
sekunder. Det er langt fram til
en kommersiell reaktorer, den
vil tidligst være utviklet i ar
2040,

For tre ar siden ble USA.
EF, Sovjetunionen og Japan
enige om sammen å satse tem
milliarder dollar på å bygge en
fullverdig testreaktor for fu
sjonsenergi. Aktuell lokalise
ring av reaktoren er Ciarching i
Tyskland. San Diego i Califor
nia og Naka i Japan.

Solenergi bedre
Fredrik Theisen i Natuevern
forbundet tr kter at franitidig

ren av med pensjon, og Ole
1-Iarbitz. na avdelingsdirektor i
Statens næringsmiddeltilsvn.
tar over i sjefsstolen.

Men helt pa tampen har av
troppende altsa rukket :i skrive
en «siste hilsen>’ i den n e rap
porten om Tsjernohyl-ulvkken.
I-ler har l3aarli skrevet sitt eget
avslutningskapitel. Konklusjo
nen er ikke stort annerledes
enn det i det fØrste avslutning
skapitlet. men istedet for å
nevne antall kreftdødsfall, skri
ver Baarli om antall levear som
blir borte. Og istedet for å hol

fusjonsenergi skal bli brukt
som argument for at det ikke
er nødvendig å legge om ener
gipolitikken nà.

— Drivhusproblemet krever
Øyeblikkelige tiltak. Vi er nødt
til å gjennomføre en omlegging
av det globale ene rgiforhruket
lenge fØr àr 2040. hvis vi skal
unnga en kraftig drivhuseffekt.
sier Theisen.

Theisen mener at den enor
me pengcsummen heller bØr
brukes pa å utvikle og ta i bruk
solencrgi.

— Vi har teknologien for sol
energi. det er politisk vilje og
Økonomisk satsning som mang
ler. Fusjonsreaktorene er svært
kostbare. og de er uegnet for
desentralisering. Reaktorene
egner seg hest til :i dekke i-lan
denes ønske om å bruke mer
energi. de er neppe aktuelle for
u-landene sier Theisen.

de seg til Tsjernobyl og helse-
konsekvenser av ulykken. bru
ker SIS-direktøren mye plass
pa samnienlikninger med ska
dene av den naturlige stralin
gen.

Sannsvnligheten for mulige
skader av nedfallet etter Tsjer
nohyl-ulykken beskriver han
slik: Kreft med dødelig utgang:
1.610 — i minus fjerde!

Ingen lånesøknad vil
heretter gå gjennom
Verdensbanken uten at
miljøkonsekvensene er
vurdert. Det opplyste
bankens nye miljø
direktør, Mohammad
El-Ashry, på en
konferanse i Tyskland i
forrige uke.

Prosjektene skal analyseres
med tanke pa miljøpavirknin
ger av enhver art, fra planleg
gingsfasen. gjennom produk
sjonsfasen og helt til det ferdi
ge prosjekt.

Hva brukes av råstoffer?
Hva betyr prosjektet for ozon
laget, skogene eller klimaet?
Vil prosjektet t inge lokalbe
folkningen over pa rovdrift av
naturen? Dette er noen av de
spørsmalene Verdenshankens
miljokontor mi stiller.

— Vi kan ikke lenger nøye
oss med bare å vurdere pro
sjekter ut fra betydningen for
bruttonasjonalproduktet. Vi
ma forsøke å vurdere den reel
le verdi av vare tiltak, sier Mo
hammad El-Ashry.

Undervurdert
faktor
Befolkningsveksten er betyde
lig undervurdert som drivhus
f:iktor, hevder den britiske so
siologiprofessoren Howard
Newby.

Dersom befolkningsveksten
fortsetter med dagens tempo.
vil utslippene av (‘02 stige
enda mer dramatisk enn tidli
gere antatL mener Newhy.

Newby. som ogsa er leder
for det britiske forskni ngsradet
for økonomi og
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Den lille danske byen Ærøskø
bing har de siste tre åra basert
sin energiforsyning på miljø-
vennlig fjernvarme fra verdens
mest avanserte kombinerte
grønne energianlegg. Tre vind
møller, 1000 kvadratmeter sol

rigere og et halmbrennings
ilegg har gitt de 500 innbyg

gerne tilstrekkelig fjernvarme
og elektrisitet. Nå er anlegget
solgt på tvangsauksjon, og en
av kreditorene vurderer å de-
montere anlegget for å selge
unna delene.

Prosjektet ble finansiert dels
ved støtte fra den danske Ener
gistyrelsen, dels fra EF, dels
fra lokale myndigheter og dels
ved låneopptak. Til sammen
kom herligheten på 28 mill.
danske kroner da det ble åpnet
for temmelig nøyaktig tre år
siden.

Oppsikt
Forsøket har vakt oppsikt over
store deler av verden, og politi
frere, ingeniører og embets

Full alarm
Det ble slått full alarm på et
atomkraftverk i South Carolina
i USA i forrige uke, melder te
legrambyrået AFP. Årsaken
var at det lekket ut radioaktivt
vann fra en atomreaktor. Ken
Clark, som er talsmann for den
amerikanske atomkommisjo
nen, sa at reaktoren ble stengt
da man oppdaget lekkasjen.
Ved stengningen lekket det 342
liter radioaktivt vann i minut
tet. I følge Clark lekket det
ikke vann ut fra reaktorhygnin
gen. Atomkraftverket heter
Oconee og ligger i nærheten av
byen Seneca.

menn fra en rekke land har tatt
turen til Ærø for å besiktige
energianlegget. Spørsmålet
man stiller seg i Danmark i dis
se dager. er hvordan et slikt
prosjekt — som skulle ha framti
da for seg — har gått så etter
trykkelig i haret.

— Det er i alle fall ikke inn
byggernes feil, sier Lars Ole
Gjesing til Politiken. Gjesing
er altmuligmannen i Ærøskø
bing: Sogneprest, formann i
energi- og miljøkontoret og le
der av Fondet Ærøskøbing En
ergiselskab, som inntil forrige
torsdag drev fjernvarmeverket.

— Vi har lojalt fulgt opp di
verse energiplaner. som alle
har som målsetting at det skal
satses på vedvarende energi i
Danmarks utkantområder.
Feilen er at de sentrale myn
dighetene har tillatt oljeprisen
å falle. uten samtidig å øke av
giftene på fossilt brensel.

Ifølge Gjesing er oljeprisene
25—30 prosent lavere i dag enn
de var i 1986/87, da Økonomien
i Ærø-anlegget ble vurdert. En
forutsetning for utbyggingen
var en garanti om at anlegget

Enda en
Miljøvern er fortsatt på moten.
Nå har til og med den europe
iske kjemiindustrien — som i
mange år fremsto som en av de
stØrste miljøsyndere overhodet
— innstiftet en egen miljøpris.
Den europeiske kjemiforenin
gen Cefic vil neste år dele ut
200 000 kr til «en fremragende
oppfinnelse som beskytter mil
jøet og sikkerheten på arbeids
plassen». Send inn. send inn —

fristen går ut 16. mars.

ikke ville gi dyrere energi enn
et oljefyrt anlegg. Denne ga
rantien kan nå ikke oppfylles.
og dette var den direkte bak
grunn for konkursen.

Gjeldssanering
Ærøskøbing Energiselskap har
lenge vært klar over økonomis
ke vanskeligheter, men har
regnet med at de skulle kunne
løses. Sentralt i arbeidet har
stått en gjeldssanering på fatti
ge 1,5 mill. kr fra den danske
Energistyrelsen.

— Hvis danske myndigheter
virkelig hadde Ønsket at vi
skulle drive videre, hadde det
nok vært mulig å skaffe disse
pengene, sier Lars Ole Gje
sing. Han er samtidig bekymret
over at erfaringene fra Ærø vil
slå negativt ut for andre danske
utkantkommuner som kunne
tenke seg å gå nye veier i ener
giarbeidet. Denne hekymrin
gen får Politiken bekreftet av
direktøren i Kreditforeningen.
som nå står som eier av anleg
get. De vil nå tenke seg om to
ganger før de gir lån til liknen
de prosjekter.

Surprise, surprise
Den danske miljøvernministe
ren Per S. Møller fikk seg en
overraskelse da han kom hjem
fra jobben nylig. En gruppe ak
tivister var i ferd med å grave
opp hagen hans. Før politiet
fikk stanset hærverket. var hele
gressplenen gravd opp. Akti
vistene ville pa denne måten
protestere mot planene om å

bygge Øresundshrua. Tidligere
har aktivistene utsatt hagen til
den sosialdemokratiske partile
deren Svend Auken for samme
behandling. Ifølge politiet var
det Greenpeace som sto bak
aksjonene. noe Greenpeace
selv benekter, i følge Politiken.

Takk for stotlen!
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Tilbakeslag for vedvarende
energi i Danmark
Synkende oljepriser og manglende politisk støtte betyr trolig kroken på døra for
et unikt eksperiment med alternativ energi i Danmark.

Tormod Brandt-Gundersen

Ole Rosholt

Miljø og økonomi
Denne læreboka er først og fremst beregnet
på elever i den videregående skole. Miljø-
faget skal nå integreres i alle fag, og Miljø
og økonomi vil være til god hjelp ved
gjennomføringen av dette. Boka kan bru
kes i alle studieretniriger. Den tar opp mil
joproblemer hentet fra dagens virkelighet,
og satt inn i en økonomisk sammenheng,
blir miljøfaget vinklet på en realistisk måte.
Forståelsen av samspillet mellom miljø og
økonomi er viktig når vi forsøker å nærme
oss miljovernproblematikken.
236 sider rikt illustrert.
Pris kr 228,-
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KAMERATEKNIKK as
Kongens gt. 2 0153 OSLO 1

Forhandlere:
Fredrikstad: 09-34 46 27 Oppegircl:
02-99 44 05 Nesodden: 09-90 03 97
Lillestrom: 06-8441 48
Oslo, bydel 6-13: 02-267582
Oslo, bydel 20-21: 02-65 80 52
Oslo, bydel 4,5,14-20: 02-30 2745
Oslo, bydel 1-3,22-25 02-5062 57
Asker/Bærum:02-79 4310 Drammen:
0.3-88 62 97 Hønefoss 067-28 2 78
Kongsberg: 03-72 09 27 I lamar:
065-30 9 29 Klofta: 06-95 07 25
Vestfold: 033-32852, Telemark:
03-590003 Arendal: 041-lo I 64 Evje:
043-30597 Kristiansand S: 042-98 2 87
Sogn og Fj.: 057-89 7 22 Hsrdaiand: 05-
32 59 81 Molde: 073-927 27 Alesund:
071-44 8 37 Trondheim syd: 07-84 7073
Trondheim nord: 07-91 27 05
Ilommelvik: 07-97 Il 29 lohstets/Vien:
088-78 8 07 Harstad: 082-71 I 84
Tromso:083-73 266 Alt,s: 064-3( 511
Longyearbyen: 080-21 155
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RETURADRESSE: Norges Naturvernforbund,
Postboks 2113 Grünerløkka, 0505 Oslo

HASTEBLAD

ANDERS GJESVIK

Hvert år kaster vi rundt
400.000 tonn lett nedbrytbart
organisk avfall, hovedsakelig i
form av matavfall. Dette avfal
let utgjør mer enn en tredjedel
av husholdningsavfallet. En
analyse utført av SFT viser at
dette avfallet er det viktigste av
det kommunale avfallct. Som
miljøproblem er matavfallet
viktigere enn både papir og
glass, men hittil er det gjort lite
for å løse problemet.

Drivhusgass
Matavfallet som kastes på fyl
lingene utvikler enorme meng
der av den kraftige drivhusgas

sen metan. Seksti prosent av
det norske metanutslippet
kommer fra fyllinger.

Matavfallet på fyllingene
skaper sigevann som innehol
der oppløste organiske stoffer
og nitrogenforbindelser. Sige
vannet renner ut i elver og
vann, der det reduserer oksy
geninnholdet og ødelegger mil
jøet for fisken.

I tillegg skaper dette avfallet
nærmiljøproblemer som ille
luktende gasser, og det tiltrek
ker rotter og fugler som sprer
smitte.

SFT ønsker at matavfallet
skal komposteres i stedet for å
kastes på fyllinga. I hushold
ningen kan avfallet komposte
res privat i landlige strøk med
egen hage. eller komposteres i

et kommunalt anlegg i byene.
Ved sentral kompostering kan
avfallet omdannes til både jord
og metan som brukes som en
ergikilde. Matavfall fra stor-
kjøkken og matforedlingsindu
stri kan brukes som dyrefôr.

Strengere krav
Flere kommuner har gjort for
søk med sortering av avfall og
kompostering. Undersøke]ser
viser at holdningene hos publi
kum er entydig positive, og
teknologien er effektiv. Det er
kommunene som bestemmer
hvilket avfallsystern som skal
brukes i kommunen, men hittil
er lite blitt gjort for å løse pro
blemet med matavfall.

Miljømyndighetene har på
lagt alle kommuner å. lage pla

ner for kildesortering av avfall.
Nå vil SFT sørge for at planene
blir omsatt i praksis.

— Neste år vil vi stille stØrre
krav til rensing av sigevann og
oppsamling av gass fra fyllinge
ne. Dette vil skje i form av ret
ningslinjer til fylkesmennenes
miljøavdelinger. I enkelte tilfe
ler kan det tenkes at Fylkes-
mannen i sin konsesjon til en
ny fylling stiller krav om at det
ikke kastes matavfall der, si
Geir Wigdel i SFT.

I Østfold har Fylkesmannen
gitt kommunene valget mellom

unngå matavfall på fyllinge
ne, eller bruke bakterier til
biologisk rensing av sigevan
net. Dette er en meget effektiv
rensemetode, men den er også
meget kostbar.
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Postn r./sted:

Kan sendes
utrankert

Norge.
Adressaten

vil betale
portoen.
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SFT stiller strengere krav til fyllinger
Neste år vil SFT stille skjerpede miljøkrav til avfallsfyllinger. Skjerpingen skal føre til at flere kommuner
komposterer det organiske avfallet. — Dette er miljømessig det viktigste avfallet i kommunene, og det blir
gjort for lite med problemet, sier overingeniør Geir Wigdel i SFT.


